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    محمدصادق عابديني
و  كارگردان�ي  نويس�ندگي،  ب�ه  فيلم�ي  »كامي�ون« 
تهيه كنندگ�ي كامبوزي�ا پرتوي كه س�رآغازش با اش�اره به 
جناي�ات داعش علي�ه اقليت اي�زدي همراه بود، نتوانس�ت 
در اولي�ن اك�ران پردي�س مل�ت، پ�ر ف�روغ ظاه�ر ش�ود. 
زني ايزدي به همراه فرزند خردس��ال و برادر ش��وهر نوجوانش از 
كشتار و جنايت داعش علیه ايزدي هاي عراق گريخته و براي پیدا 
كردن همس��رش كه در تهران اس��ت، با يك كامیون راهي ايران 
مي ش��ود. كامبوزيا پرتوي كه سال گذش��ته با نگارش فیلمنامه 
»فراري« سیمرغ بهترين فیلمنامه جشنواره فیلم فجر را به دست 
آورده بود امسال نیز سراغ فیلمي جاده اي رفت؛ اثري كه گفته شده 
بود شايد در تركیه ساخته شود. داستان اين فیلم همسفري يك 
زن جوان كرد عراقي جنگ زده با يك پیرمرد كرد ايراني براي پیدا 
كردن همسرش كه در تهران است، می باشد. مانیفست كارگردان 
در مواجهه با تهران در ديالوگي از فیلم نمايان مي شود؛ جايي كه 
پیرمرد راننده از زيبايي هاي پايتخت تعري��ف مي كند،  اما تأكید 
مي كند كه اگر غريب باشي، تهران شهر بي رحمي مي شود. حضور 
در تهران و سركشي به محلات مختلف از شمال گرفته تا جنوب و 
حتي حاشیه شهر براي پیدا كردن مردي كه گويا حلقه گمشده فیلم 
است، باعث نزديكي زن جوان با پیرمرد مي شود. فیلمساز عامدانه 
تنوع فرهنگي را به نمايش مي گذارد از كرد كرمانج عراقي تا كرد 
ايراني، مهاجران افغاني و هموطنان آذري، ولي آنچه بیننده منتظر 
آن اس��ت در فیلم رخ نمي دهد. تنها گره فیلم اين است كه شوهر 
دختر جوان كجاست؟ اما اين گره باز نمي شود. از طرف ديگر حضور 

نیكي كريمي كه در نقش خودش بازي كرده است نیز يك وصله 
ناجور از آب درآمده است و ديالوگ نچسب و مبتديانه در مواجهه با 
زن كرد و پرسش»داعش با شما چي كار كرده؟« فضاي مضحكي 
را به وجود مي آورد. در ادامه نیز به رغم اينكه عكس يادگاري همسر 
زن كرد با نیكي كريمي در ساك دستي وي پیدا مي شود، فیلم به 
دنبال ايجاد فضاي جدي تر براي نیكي كريمي و باز ش��دن گره به 
دست وي نمي رود و عامدانه اين برگ برنده را رها مي كند. كامبوزيا 
پرتوي ك��ه يكبار ديگر نی��ز در »فراري« س��ردرگمي يك غريبه 
در تهران را روايت كرده بود، اينبار ب��ه پايتخت حمله مي كند،  اما 
حمله اي ضعیف و تكراري شده كه حتي به خلق موقعیت جدي و 
جديدي منجر نمي شود. همان طور كه استقبال منتقدان و اصحاب 
رسانه از فراري در نهايت با جايزه بهترين فیلمنامه براي آن فیلم 
همراه شد، امسال بايد عدم رضايت منتقدان و رسانه هاي سینمايي 
از فیلم كامبوزيا پرتوي را نشانه اي از توفیق نیافتن اين فیلم براي 

حضور در جمع بهترين هاي جشنواره سي و ششم دانست.

فيلم كامبوزيا پرتوي در جشنواره كم فروغ ظاهر شد

»كاميون« در دست انداز پرديس ملت
 آغاز به كار انجمن ادبي دانشگاه تهران

با نكوداشت قيصر امين پور

حكمت 255

طغیان غضب، نوعی جنون و ديوانگی 

اس��ت، چراكه صاحبش بعداً پشیمان 

می شود و اگر پشیمان نشود دلیل بر آن 

است كه جنونش مستحكم است.

جشنواره فجر سرانجام كودكان را به رسميت شناخت
 »فيلشاه «را سر نبرند اتفاق هاي خوبي براي اين انيميشن مي افتد

   جواد محرمي
 جشنواره فيلم فجر كه سال ها بود كودكان و نوجوانان 
را تقريباً كن�ار گذاش�ته و صرفاً علاقه ب�ه موضوعاتي 
داش�ت كه ويژه بزرگسالان بود، امس�ال در حركتي كه 
مي توان آن را به فال نيك گرفت، انيميش�ن فيلشاه را 
در بخش مس�ابقه پذيرفت، اما عوامل اين اثر معتقدند 
شرايط عادلانه اي براي اكران فيلشاه لحاظ نشده است. 
فیلشاه دومین انیمیشن به كارگرداني هادي محمديان تا 
حد زيادي توانست تا اينجاي كار رضايت مخاطبان جشنواره 
فیلم فجر را به خود جلب كند؛  فیلمي كه قطعاً براي سینماي 

انیمیشن ايران يك گام رو به جلو محسوب مي شود. 
محمديان با فیلش��اه ثابت كرده واقعاً به انیمیش��ن اعتقاد 
دارد، اما آنچه در كنار كیفیت بالا، كارهاي او را ارزش��مند 
مي كند،  مفاهیم و محتوايي اس��ت ك��ه او در آثارش به آن 
اهتمام دارد. محمدي��ان مانند انیمیش��ن قبلي اش يعني 
شاهزاده روم باز هم به موضوعات قرآني و البته استراتژيك 
تمايل نشان داده اس��ت،  اما شیوه كار او در انیمیشن سازي 
قطعاً روي ريل صحیحي قرار دارد؛ چراكه او و تیمش توان 
جذب مخاطب ك��ودك را دارند. علت اي��ن توانمندي هم 
در اين اس��ت كه آثار محمديان دقیقاً براي بچه ها ساخته 
مي شود و نه براي مديران. خود محمديان بر اين نكته تأكید 
دارد كه كارهاي او بر خلاف بسیاري از پروژه هاي انیمیشن 
كه نهادها مي سازند در مرحله تولید بازگشت سرمايه ندارد 
و چشم او به گیشه است. اين يعني اينكه محمديان نگاهي 
حرفه اي و البته صنعتي به س��ینما دارد و صرفاً براي جیب 

مبارك انیمیشن نمي سازد. 
كارگردان فیلشاه در نشست خبري پس از نمايش فیلم هم 
انتقادات زيادي را متوجه برگزار كنندگان جشنواره كرد. او 
با انتقاد از مديريت جشنواره كه بدترين سانس ها را به اين 
انیمیشن داده است،  اما ابراز امیدواري كرد كه دهه آتي دهه 

انیمیشن در سینماي ايران باشد. 
محمديان با اشاره به اينكه براي برخي پروژه هاي سینمايي 
برگش��ت س��رمايه چندان اهمیتي ندارد، گف��ت: ما تیمي 
هستیم كه با علاقه شخصي به كار وارد شديم و مخاطبمان 
هم كودكان و نوجوانان هستم و همه سعي ما نیز اين است 
كه يك قصه خوب به آنها ارائه دهیم. ما بیش از 2هزار و500 

پلان داشتیم كه با عشق و علاقه كنار هم قرار گرفتند. 
اين كارگ��ردان با تأكید بر اينكه دهه اخیر دهه انیمیش��ن 
است، گفت: ما براي عقیده مان زحمت كشیديم و نتیجه اش 
اين ش��ده كه كودكاني كه به تماش��اي اين فیلم آمده اند، 

منتظر ورود سي دي اين كارتون هستند. 
محمديان در پاسخ به سؤالي كه چگونه اين كاراكتر شكل 
گرفته، اين موض��وع را برگرفته از رصد ب��ازار و نیاز جامعه 
دانست و گفت: دغدغه ما قصه اس��ت، نه محتوا، همچنین 
حیات شخصیت فیلشاه با سینمايي انیمیشن شروع شده 
و قرار اس��ت با ساخت سريال و اس��باب بازي هاي آن ادامه 

پیدا كند. 
اين كارگردان با اش��اره به كوچك شدن س��ینما گفت: اگر 
اين فیلم را يكي از كارگردانان مشهور در ايران ساخته بود، 
 امروز اينجا پر از خبرنگار بود. محمديان با بیان اينكه با توجه 
با اتفاقاتي كه براي فیلشاه در جشنواره رخ می دهد،  آينده 
آن را در م��ورد اكران هاي خارجي بررس��ي مي كند، گفت: 
امیدواريم هر سال يك كار انیمیش��ن بسازيم و هم اكنون 
نیز چند كار را به صورت م��وازي پیش مي بريم. محمديان 
در مورد ريتم تند فیلم گفت: ذهن بچه هاي امروز بسیار پر 
ريتم شده است و البته يكي از شگردها براي بازگشت دوباره 
كودك به سینما هم همین ريتم تند است  چراكه به خاطر 
تمركز روي موضوعي بعضي قسمت ها را از دست مي دهند 
و براي همین دوباره بازمي گردند ت��ا آن بهتر فیلم را درك 
كنند. جعفري تهیه كننده فیلش��اه نیز با انتقاد از مديريت 
جش��نواره و اكران انیمیشن فیلشاه در س��انس فوق العاده 
ساعت 11 شب گفت: وقتي يك اثر سینما را رونق مي دهد و 
براي ايران افتخار آفريني مي كند،  چگونه با آن رفتار مي كنند. 
آقاي محمديان امروز 10 دقیقه پشت در سینما بود و اجازه 
ورود نداشت. اين اثر بسیار پر زحمت ساخته شده است  ولي 
با كارهايي كه بس��یار راحت تر س��اخته مي شود،  مهربان تر 
رفتار مي شود. اتفاقاتي كه رقم مي خورد باعث شده ما از روند 
جشنواره گله مند باشیم. اسم هاي ما آنقدر بزرگ نیست كه 
ما را به اندازه ديگر دوستان تحويل بگیرند! اگر فیلشاه را سر 

نبرند، اتفاق هاي خوبي براي اين اثر می افتد.

آيي�ن گش�ايش انجمن ادب�ي دانش�گاه تهران با نكوداش�ت 
ي�اد و خاط�ره قيص�ر امين پ�ور، سه ش�نبه )۱۷ بهم�ن ماه( 
س�اعت ۱5 در ب�اغ م�وزه نگارس�تان برگ�زار مي ش�ود. 
به گ��زارش »ج��وان« اين مراس��م ب��ا حض��ور مجید سرس��نگی 
)مع��اون فرهنگ دانش��گاه ته��ران(، حضور و ش��عرخواني س��اعد 
باقري، يوس��فعلي میرش��كاك، محمدرضا عبدالملكیان، س��هیل 
محمودي، محمدعلي بهمني، افش��ین علا، اسماعیل امیني، سعید 
بیابانكي، حس��ین آهي، عبدالجبار كاكايي، حمیدرضا شكارسري، 
 بیوك ملك��ي، فريبا يوس��في و علیرضا بدي��ع برگزار خواهد ش��د. 
مجید سرس��نگی در زمینه آغاز به كار انجمن ادبی دانشگاه تهران، 
گفت: يكی از رويكردهايي كه ما در اين چند سال در حوزه فرهنگی 
دانشگاه تهران داشتیم اين است كه سلیقه هاى مختلف دانشجويان، 
محملی براى فعالیت هاى فرهنگی پیدا كند. حوزه ادبیات و شعر يكی 
از حوزه هايی است كه به شدت دانش��جويان به آن علاقه دارند. ما در 
دانشگاه، دانشكده ادبیات داريم كه اساتید برجسته اى در آنجا يا درس 

دادند و بودند يا در حال حاضر هستند، مثل مرحوم قیصر امین پور يا 
استاد شفیعي كدكنی كه خوشبختانه ايشان در حال حاضر هم حضور 
دارند و دانشجويان از محضر درس استاد استفاده می كنند. وى افزود: 
بنابراين فكر كرديم كه تش��كیل يك انجمن ادبی می تواند در جذب 
استعدادهاى جوانی كه در دانشگاه هستند در حوزه ادبیات و شعر مفید 
باشد و بس��ترى را فراهم كند كه اين دانشجويان و همچنین اساتید 
بتوانند در اين انجمن ادبی هم بیاموزند و هم به ديگران آموزش دهند. 
معاون فرهنگی دانشگاه تهران، اظهار داشت: نكته ديگر اين است كه 
يكی از مسائلی كه دانشگاه همیش��ه از آن رنج می برده؛ عدم ارتباط 
با جامعه بوده اس��ت؛ در حوزه هاى علمی هم اي��ن موضوع بوده و در 
حوزه هاى فرهنگی و هنرى هم هست، يعنی به عنوان مثال اساتیدى 
كه در دانشگاه در حوزه ش��عر كار می كنند خیلی در جامعه شناخته 
شده نیستند و با جامعه ارتباطی ندارند، نه تأثیرى در جامعه می گذارند 
و نه تأثیر از جامعه می گیرند، البته عموما اين طور است و استثناهايی 
هم بوده است. سرس��نگی در ادامه عنوان كرد: فكر كرديم ايجاد يك 
انجمن ادبی می تواند نقش اساتید و دانش��جويان ادبی دانشگاه را در 
محیط حرفه اى ادبیات و شعر كشور بیشتر كند و به نوعی ما بتوانیم در 

حوزه ادبیات و شعر جريان سازى و نقش آفرينی كنیم. 
مع��اون فرهنگی دانش��گاه تهران، گف��ت: در مجموع قرار اس��ت 
فعالیت هايی كه در باغ موزه نگارستان انجام می شود، چند بعدى 
شود، ايده ما اين اس��ت كه باغ موزه نگارستان تبديل به يك مركز 
فرهنگی- هنرى جامع ش��ود و تنها يك موزه براى نگهدارى چند 
شيء نباشد به همین دلیل سعی كرديم فعالیت هاى متنوعی را در 

باغ موزه نگارستان طراحی كنیم.

حميد نعمت الله: سعي كردم در كنار شكوه سيستان، معضلات آن را نيز نشان دهم
كارگردان فيلم سينمايي »شعله ور« در نشست خبري اين فيلم گفت: 
به همكارانم گفتم كه وقتي فيلمي در سيستان و بلوچستان مي سازيم 
بايد علاوه بر نمايش ش�كوه آنج�ا، معضلات را نيز نماي�ش دهيم كه 
در اين فيلم در بخش هاي مختلف اين مس�ئله رعايت ش�ده اس�ت. 
نشست رسانه اي فیلم سینمايي شعله ور به كارگرداني حمید نعمت الله در 
پرديس س��ینمايي ملت با حضور عوامل اين فیلم و اصحاب رسانه برگزار 
شد. در ابتداي اين نشست حمید نعمت الله گفت: در مورد اعتراض مردم 
سیس��تان و بلوچس��تان اطلاعي ندارم. در فیلم من، احترام به آنها كاملًا 
مشخص است شايد به صحنه مواد مخدر در فیلم اعتراض داشتند، ما بسیار 
با احتیاط پیش رفتیم. گفتم كه وقتي فیلمي در آنجا مي سازيم بايد علاوه 
بر شكوه آنجا كه نمايشش مي دهیم معضلات را نیز نمايش دهیم كه در اين 
فیلم در بخش هاي مختلف اين مسئله وجود دارد. مي خواهم كمي فیلم ما 

را با حسن نیت ببینند، ما در مورد كم آبي زابل هم در فیلم صحبت كرده ايم. 
من عاشق فرهنگ سیستاني ها هستم و دوستشان دارم. 

در ادامه محمد رضا شفیعي گفت: كسي فیلم شعله ور را نديده كه بخواهد 
اعتراضي داشته باشد تنها در افتتاحیه نش��ان داده شد كه چند نفر كه در 
صف اول بودند نكاتي را گفتند و يكي از دوستان مصاحبه اي كرد و گفت: 
ما اين فیلم را نمايش نمي دهیم كه بايد بگويم مگر كسي خواست كه شما 

فیلم ما را نمايش دهید، فیلم ما صادقانه و بي غل و غش است. 
تهیه كننده شعله ور گفت: س��ال گذشته مي خواس��تیم فیلم را برسانیم 
كه امكانپذير نشد. 20 دقیقه از فیلم ما را ديدند كه هیئت انتخاب گفتند 
اينطور نمي توان قضاوتي داشت. آقاي حیدري با من تماس گرفتند و اين 
نكته را گفتند. حالا اينكه قوانین جشنواره اجازه مي دهد يا نه كه ما حضور 

داشته باشیم يا خیر، دبیر جشنواره بايد توضیح دهد. 

نگاهي به فيلم »جاده قديم« آخرين ساخته منيژه حكمت

موضعضداختلاسبهاينسينمانميآيد

   ايزد مهرآفرين
منيژه حكمت با سومين اثر سينمايي خود 
»جاده قديم« در بخش مسابقه سي و ششمين 
جشنواره ملي فيلم فجر حضور دارد. حكمت 
ك�ه تنه�ا زن كارگ�ردان حاض�ر در بخش 
مسابقه سينماي ايران است، تهيه كنندگي 
دارد.  برعه�ده  ني�ز  را  پ�روژه  اي�ن 
»جاده قديم« داس��تان زني كارمن��د را روايت 
مي كند كه شب عید نوروز با مشكلاتي مواجه 
مي ش��ود. نقش اصلي اين فیلم برعهده مهتاب 
كرامتي است. آتیلا پسیاني و پرويز پورحسیني 

ديگر بازيگران اين پروژه سینمايي هستند. 
»ج��اده قديم« در نقط��ه ابتداي ش��روع فیلم 
خوب و خوش فرم و رو پايي اس��ت كه مخاطب 
را با خود همراه مي كند. ش��روع داستان خوب 
و حساب شده جلو مي رود. گره افكني كه براي 
ش��خصیت اصلي فیلم )مهتاب كرامتي( پیش 
مي آيد، گره خوب و درگیر كننده و تازه اي است. 
همه اينها تا نیم س��اعت ابتدايي حساب شده و 
درس��ت و منطقي پیش مي رود و مخاطب را با 

فیلمي درگیركننده مواجه مي كند. 
اما همه اينها به يكباره فرو مي ري��زد. انگار كه 
فیلمس��از تا اينجا زورش بیش��تر نرس��یده كه 
داستان را س��رپا نگه دارد و از گره افكني جديد 
و نیروي پیش برنده براي بقیه داس��تان و فیلم 
خبري نیس��ت. داس��تان در جا مي زند و پیش 
نمي رود. با اينكه نويسنده و فیلمساز كوشیده اند 
كه يكي دو خط داس��تاني ديگر به قصه اضافه 
كنند ولي باز چیزي جلو نمي رود و يك موقعیت 
چندي��ن و چند بار داي��ره وار تكرار مي ش��ود و 
مخاطب در همان نقطه ابتداي فیلم گیر مي كند. 

با اينكه حوادث فرعي در دل داس��تان میكس 
شده اس��ت، اما اينها هیچ فايده اي ندارد و فیلم 
هر چه جلوتر م��ي رود، عقب مانده تر و كهنه تر 
و كلیشه اي تر مي شود. يكي دو نفر از بازيگران 
اصلي اصلًا از پس نقششان بر نمي آيند و يكي از 
نقاط ضعف بزرگ فیلم همین بازيگر ها هستند؛ 
 گرچه مهتاب كرامتي در فیلم ب��ازي خوبي از 
خودش به نمايش مي گ��ذارد و تا حدود زيادي 
كلیشه هايي كه در اين چند س��ال از بازي اين 
بازيگ��ر در ذهن مخاطبان ايجاد ش��ده، از بین 
مي رود. در م��ورد بقیه بازي ها ه��م بايد گفت 
يكسري تیپ سازي ها در ذهن كارگردان بوده 
كه موفق نشده اينها را در اجرا درست و منطقي 
پیدا كند و همه تقريباً روي هوا هستند و پرورده 

و پخته نشده اند. 
 اما مهم تري��ن نكته اي ك��ه درباره اي��ن فیلم 
مي شود گفت، اين است كه وقتي سینماي ايران 
مي خواه��د درباره موضوع مهم، ب��ه روز و قابل 
بحثي مثل اختلاس و كلاهبرداري فیلم بسازد و 
به نوعي حرف بزند يا مانیفست بدهد،  طرح اين 
موضوع براي س��ینماي ايران هم زود است هم 

باورناپذير. وقتي سینماي ايران خودش و سابقه 
سازندگان و تهیه كنندگانش كمترين شفافیتي 
در اين باره دارند و سال به سال شاهد اختلاس ها 
و رقم هاي نجومي بی حس��اب و كت��اب در اين 
سینما هستیم، چگونه مي شود حالا از يك فیلم 
توقع داشته باشیم بیايد در مورد اختلاس حرف 
بزند و صادق باشد. سینماي ايران اول بايد نور 
را روي خودش بتاباند و خودش چگونگي تولید 
اين همه فیلم در سال را شفاف كند كه سرمايه 
اين فیلم ها از كجا ها مي آيد. اين دستمزد هاي 
نجومي از كجا به سلبريتي ها داده مي شود. وقتي 
تكلیف ورود سرمايه هاي مشكوك به سینماي 
ايران مشخص ش��د، آن روز سینماگران بیايند 
 فیلمي ضد اختلاس بسازند. اگر روزي سینماي 
ايران به اين پرس��ش ها جواب داد، شايد بشود 
به اينكه روزي فیلمي صادقانه درباره اختلاس 

بسازد هم فكر و اعتنا كرد. 
به هر حال در اين ش��رايط باورناپذير است كه 
مجموعه اي با اين هم��ه نقطه تاريك كه بخش 
قابل توجه��ي از آن درگیر همی��ن موضوعات 
است، حالا بیايد و فیلمي ضد اختلاس بسازد و 
بخواهد درباره شفافیت مالي در كشور صحبت 
كند. قبلًا س��ینماي ايران دو نوع فیلم داشت؛ 
 فیلم خوب و فیلم بد، حتي فیلم هاي بد سال هاي 
دور سینماي ايران يك ايمان و اعتقادي درخود 
نهفته داش��تند كه هم ديدنشان براي مخاطب 
جذاب ب��ود و هم مخاطب دوس��ت داش��ت. با 
اينكه به هی��چ وجه فیلم هاي خوب��ي به لحاظ 
فني و تكنیكي نبودند،  واقع��اً فیلم بد بودند اما 
الان سینماي ايران پر شده از فیلم هاي خنثي 
و بي بو و بي رنگ و بی شكل كه شما نمي توانید 
دركلی��ت ديده ش��دن آن را به كس��ي توصیه 
كنید. شايد فیلمي چند سكانس خوب داشته 
باشد ولي كلیت اكثر فیلم هاي سینماي ايران 
بي خاصیت و خنثي ش��ده اند و تكلیفشان نه با 
خودشان مشخص اس��ت نه با مخاطبانشان. از 
شما مي پرسند فیلم چطور بود ؟ مي گويید »اي 
بد نبود« و اين نوع فیلم و فیلمس��ازي بدترين 

نوع سینماست. 
در پايا ن باي��د گفت »جاده قديم« داس��تان و 
موقعی��ت تازه اى ن��دارد،  اما تا دلت��ان بخواهد 
اسپانس��ر دارد؛ از مهت��اب كرامت��ي و كارمانیا 
و سامس��ونگ تا آژان��س پ��رورش گل و گیاه 
و مؤسس��ه توس��عه اقتصاد هنرآتی��ه به علاوه 
بیلبوردهاي بانك و اسنپ ياري كرده اند تا خانم 

حكمت بعد از 10 سال فیلم بساسزد.

س��ينماي اي��ران اول بايد ن��ور را 
روي خ��ودش بتابان��د و خودش 
چگونگي توليد اي��ن همه فيلم در 
س��ال را ش��فاف كند كه س��رمايه 
اين فيلم ها از كجا ه��ا مي آيد. اين 
دس��تمزد هاي نجوم��ي از كج��ا 
ب��ه س��لبريتي ها داده مي ش��ود

    كتاب

»مگرچشم تو درياست« روايتي از زندگي خانواده اي مجاهد

 مادر شهيدان جنيدي با صداقت خاطراتش را گفت
ج�واد كلات�ه معتق�د اس�ت جذابي�ت كت�اب »مگرچش�م ت�و درياس�ت« 
به خاط�ر صداق�ت م�ادر ش�هيدان جني�دي اس�ت ك�ه واقع�اً توانس�ته 
خاطراتش را ب�دون هيچ سانس�وري رواي�ت كن�د؛ روايت م�ادري صبور كه 
چهار فرزن�دش در جبهه هاي ح�ق عليه باطل به فيض ش�هادت نائ�ل آمدند.

 »مگر چشم تو درياست« عنوان كتابی است كه وقتي آن را در دست بگیريد، ديگر نام 
كتاب فراموشتان مي شود و روايت مادري صبور شما را با خود مي برد به عمق اتفاقاتي 
كه برايش روي داده است. حاجیه خانم جنیدي، همسر حجت الاسلام جنیدي و مادر 
چهار شهید اين روزها در شهرستان پیش��وا زندگي  و با خاطرات فرزندان شهیدش 

روزگار سپري مي كند. 
جواد كلاته عربي نويسنده كتاب »مگرچشم تو درياست« كه نامزد بخش مستند نگاري 
در جايزه كتاب س��ال دفاع مقدس ب��ود در اينباره مي گويد: ش��روع كارم يك حوزه 
پژوهشي در رابطه با امام و انقلاب در سال 87 – 86 بود. ابتدا قرار نبود كتاب شود بلكه 
تنها يك مقاله مفصل باشد اما ما زماني كه س��رفصل هاي كار را درآورديم طرح يك 
كتاب شد كه موضوع آن شرح نامه امام به گورباچف بود، چون فهمیدم موضوعي است 
كه به غیر از يكي دو تا كار كه اصلي ترينش شرح آقاي جوادي آملي است و يك شرح 
فلسفي عرفاني بود، كاري در اين حوزه انجام نشده و براي همین به مطالعه بیشتر و 
تحقیق در اين موضوعات علاقه مند شدم. نويسندگي جدي من از همین دوره شروع 
شد و حدود 2/5 س��ال زمان برد تا من اين كتاب را نوشتم. پژوهش سنگیني بود. در 
اين كتاب من با اس��تفاده از نظر امام در درجه اول و در درجه دوم ديگر منابع علمي 
كه وجود داشت، فرازهاي نامه را شرح و بسط دادم،  البته سه سال بعد كه من كتاب 

را تحويل دادم، چاپ شد.

شروع شايسته جشنواره سي و ششم  
آيین افتتاح جشنواره سي و ششم فیلم فجر را بايد در زمره يكي 
از بهترين آيین هاي افتتاحیه در طول ادوار و حتي چند س��ال 
اخیر قلمداد كرد؛  رخدادي كه پیشتر ابراهیم داروغه زاده، دبیر 
اين دوره در نشست خبري با اشاره به همخواني آن با جشن هاي 
انقلاب بر ضرورت باشكوه برگزار شدنش س��خن به میان آورد 
و با تأكید بر برگزاري يك افتتاحیه باش��كوه آن را بس��یار مهم 
و قابل اعتن��ا توصیف ك��رد؛  عباراتي كه از قضا ب��ه مذاق برخي 
رسانه هاي زنجیره اي و صد البته سیاسي خوش نیامده و سعي 
در سانسور و حذف آن داشتند،  اما در نهايت و بعد از مدت ها در 
اولین روز از اعیاد دهه فجر و در س��الن همايش هاي برج میلاد، 
ش��اهد آيین آغاز به كار يك جش��نواره تخصصي هنري آن  هم 
در تراز كش��ور و نظام بوديم؛  اتفاقي كه امسال چه در جشنواره 
موسیقي و چه در جشنواره تئاتر نه تنها رنگ و بويي از آن وجود 
نداشت كه در اغلب و اكثر ايام برگزاري شاهد رفتارهاي قابل تأمل 
و صدالبته برنامه ريزي شده در مراكز و محافل معاند نیز بوديم،اما 
اين تلخكامي از جشنواره هاي موسیقي و تئاتري با درايت و تدبیر 
سیاستگذاران و برنامه ريزان جشنواره فیلم فجر تا حدود بسیار 
مناس��بي آن  هم در آستانه آغاز چهلمین س��ال انقلاب به طرز 
بسیار امیدواركننده ا ي جبران شد، به گونه ا ي كه شروع ماراتن 
سي و ششم فیلم فجر نويد يك فستیوال هنري مطلوب آن  هم 
در مقیاس هنر هفتم با حجم انبوهي از مخاطبان و هواداران را 

به دنبال خواهد داشت. 
اما امسال و با بررسي موش��كافانه و دقیق جشنواره هاي هنري 
فجر به تضاد عجیب و قابل توجه آن  هم در زيرمجموعه نهادي 
واحد چون وزارت فرهنگ و ارشاد اس��لامي و صدالبته در يك 
برهه از زمان مي رسیم و اين سؤال ساده كه چرا و به چه علتي 
بايد چنین تضادي رخ دهد؟در ايام برگزاري جشنواره تئاتر فجر 
اصرار عجیب دبیر وقت براي عدم اس��تفاده از عبارت انقلاب و 
نظام براي پسوند جشنواره ا ي كه پي و اساسش متعلق به همان 
نظام و همان انقلاب است، س��ؤالي بود كه نگارن��ده در اغلب و 
اكثر س��خنراني ها، نامه نگاري ها و يادداشت هاي ايشان در پي 
جوابش مي گش��ت و هیچ و هرگز نیافت، گويي نه تنها شخص 
آقاي دبیر كه حتي منس��وبان و منتصبان ايش��ان نیز تمايلي 
ندارند  بین اين جشنواره و انقلاب يك نسبت روشن برقرار باشد 
تا جايي كه حتي آقايان س��عي در تغییر عنوان اين جشنواره با 
شعار گفت وگوي تئاتر كردند؛ شعاري كه حتي خودشان نیز به 
آن پايبند نبودند و در مراس��م اختتامیه اجازه ندادند، افرادي 
كه برايش��ان بزرگداش��ت گرفته شده كلامي س��خن بگويند، 

برگزيدگان و ساير مدعوين كه جاي خود داشتند. 
نگارنده از پوستر مضحك و دون شأن تئاتر ديگر سخن به میان 
نمي آورد كه خود قصه هزار غصه ا ي است كه نه تنها آبرويي براي 
تئاتر كه براي فرهنگ و هنر كش��ور آن  هم توس��ط آقايان دبیر 
و دوستانش��ان نگذاش��تند كه از نمايش هاي بخش بین الملل 
جش��نواره فارغ از نوع و نحو دعوت، مضمون آثار و حتي داوران 
اين بخش سخن بس��یار است كه بدون ش��ك حكايت داستان 
صد من كاغذ و مجال اين وجیزه اندك  اما در نهايت جش��نواره 
سي و ششم تئاتر فجر به لطف مديران تئاتري كشور به يكي از 
بدترين و نامطلوب ترين ادوار بدل شد كه تا سالیان سال در بابش 
سخن ها گفته ش��ود،اما هر چه در برهوت جش��نواره تئاتر فجر 
تشنه و تلخكام شديم در گام نخست جشنواره فیلم فجر امیدوار 

و خوش بین به آينده هستیم. 
از تركیب و انتخاب اعض��اي داوران گرفته تا تأكید بر اداي دين 
سینما به انقلاب در جش��نواره و ضرورت هر چه باشكوه برگزار 
شدن جش��ن انقلاب اس��لامي همگي امیدواركننده و مطلوب 
صورت پذيرفت، گويي قرار است جشنواره فیلم فجر كم كاري ها 
و كاستي هاي حضرات را در تئاتر و موسیقي يك تنه جبران كند 
و اين بدون شك جز عزم دبیر و سیاستگذاران جشنواره صورت 

نمي پذيرفت. 
البته كه اين نكته نبايد مغفول بماند كه تنها چند ماه از انتخاب 
معاون هنري وزارت ارش��اد گذشته اس��ت و طبعاً نمي توانست 
در كوتاه مدت دست به تغییر مديران گذشته آن  هم در آستانه 
برگزاري مهم ترين رويدادها هنري بزند، اما اين انتظار از جناب 
معاون هنري كه يكي از ش��خصیت هاي فرهیخته و هنرمندي 
است كه طي سالیان نظام، ساختمان استاد شهريار به خود ديده 
است، مي رود كه با بررسي دقیق نقاط ضعف و قوت جشنواره ها 
در تغییراتي كه آهسته و آرام در گوش اهالي هنر زمزمه مي شود، 
 افرادي لايق، مدير و مدبر و از همه مهم ت��ر متعهد را براي اداره 
امور انتخاب كند تا ان شاءالله در سال آينده شاهد شكوفايي هر 
چه بیشتر در حوزه هاي تخصصي به خصوص تئاتر و سینما كه 

به نوعي سرآمد و ويترين حوزه فرهنگي كشور هستند، باشیم. 
يادمان باش��د فارغ از نوع و نگاه هاي سیاس��ي موج��ود، برآيند 
عملكرد دولت يازدهم در حوزه فرهنگ و هنر منفي و نامطلوب 
بوده و قاطبه اهالي هنر به هیچ  عنوان رضايتمند نیس��تند و اين 
نارضايتي شان را به انواع مختلف نیز بیان كردند، پس بدون شك 
جناب آقاي حسیني معاون محترم هنري ارشاد براي جبران تمام 
اين كاستي ها راه دشواري در پیش دارد كه جز با انتخاب و انتصاب 
افراد متعهد و لايق و ص��د البته امتحان پ��س داده و مقبول در 

پیشگاه اهالي فرهنگ و هنر میسر و پیموده نخواهد شد.

محمدمحمدي     یادداشت


